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התפיסה הפנימית - נעלמת
־דוגמא ברורה שמוכרת לכל אדם: לכל אחד מא

תנו יש מידות טובות ויש מידות רעות, יש מי שהוא 
כעסן ויש מי שהוא תאוותן וכן על זו הדרך. כל אחד 
ואחת מאתנו יודע – למשל – שזה לא טוב לכעוס, 
אבל כאשר מגיעה שעת הכעס, באופן טבעי הנפש 
היא  שהתאווה  יודע  האדם  הפוך...  באופן  פועלת 
שלילית, אבל כאשר מגיע הניסיון של אותה תאווה 
– הוא נמשך לאותו דבר! הרי שבשכל ידוע לו דבר 
קבוע  כמעט   – נמשך  הוא  בהרגשה  ואילו  אחד, 
]מי שלא עמל על עצמו זה קבוע[, בדיוק למהלך 

ההפוך. זהו המשל. 
בטבע  ועמוק,  מורכב  יותר  הרבה  הוא  הנמשל 
האדם הוא לא רואה את החיים כנשמה, אלא הוא 
זה,  את  שמע  הוא  אם  אפילו  כגוף.  אותם  רואה 
יש  אבל  זה,  את  קלט  הוא  אם לפעמים  אפילו  או 
כח שכל הזמן מושך אותו בדיוק הפוך. אז בכעס, 
בשעה שהוא כועס, הוא יודע שזה לא טוב לכעוס, 
זוכר ]עכ"פ בחלק  וגם בשעה שהוא מתאווה הוא 
ביציאה  אבל  להתאוות,  טוב  לא  שזה  מהמקרים[ 
מתפיסה שהחיים הם נשמה שמולבש עליהם גוף – 
הוא יוצא מהתפיסה הזו וחי חיי גוף, ואין כמעט מי 
שיזכיר לו את הצד השני. כאן בעצם נמצא הקושי 

־שהיה כל הדורות כולם, פעם יותר ופעם פחות, וב
פרט בדורנו, שהעולם כמעט נמשך לחלוטין אחרי 
של  חיים  שיש  זוכר  לא  ואפילו  גוף,  של  מציאות 

'עולם פנימי', שונים לגמרי.
חיי  שחיו  יחידים  היו  תמיד  כולם  הדורות  בכל 
של  הפנימי  העומק  את  וגילו  תפסו  הם  נשמה, 
החיים, הם גילו את התורה כנשמה, ולא רק מצד 
ההסתכלות החיצונית, ובאמת חיו חיים של נשמה. 
־ה'חובת הלבבות' כותב בהקדמתו, שכאשר הת

גלה לו שיש עולם פנימי, הוא הביט סיבותיו ותמה: 
שהוא  אמר  הוא  כך נעלם?  כל  הזה  העולם  מדוע 
כזה  ואין  לגמרי  טועה  הוא  שאולי  לעצמו,  חשב 
עולם, מרוב שהוא כמעט ולא ראה שיש בני אדם 
לעצמו,  וחשב  בדק  שהוא  אומר  הוא  כך!  שחיים 
והתבונן בתורה לראות האם בתורה כתוב שיש כזה 
עולם, או אין. הוא פתח את הפסוקים – המפורשים: 

 תפיסת עולם 
ממבט של נשמה

אמונה פשוטה )שו"ת בסוף השיעור(
שאלה: הרב אמר מקודם, שמי ש'חי' אמונה, הוא גם חולם על אמונה. איך זה מתבטא 

'לחלום על אמונה'?
תשובה: אני יכול לתת כמה וכמה דוגמאות. באמונה עצמה, הרי יש הרבה מאוד מדרגות; 
מגיע  ואחת מאתנו כשהוא  אחד  כל  הרי  נמוכה,  היותר  את המדרגה  לוקחים  אנחנו  אם 
לשעת צרה מאוד מאוד עמוקה – אז הוא זועק 'שמע ישראל'! כל אחד מאתנו, כשהוא מגיע 
לנקודות הקשות ביותר, זה מעורר אמונה. ככל שהאדם יותר גבוה, אז אפילו בנקודות יותר 

קלות, הוא מעורר אמונה.
לפי זה, הרי כל אחד ואחת מאתנו חווים לפעמים מצבים לא נעימים, איך הוא חולם בלילה 
שהוא מתמודד עם נקודת הקושי? אם בחלומו המחשבה הראשונה שלו בתוך הקושי היא, 
שהוא מתחזק באמונה, אז הוא חי נכון! אבל אם בשעה שיש לו קושי בחלום, אז הוא מצטער 

וסובל, ומיד מתקשר למנהל הבנק, או ליועצת החינוכית... 
יתר על כן, אם האדם חי יותר גבוה, והוא משנן וחווה אמונה, אז הוא גם יכול לחלום בלילה, 

שזה מה שהוא עשה! זה בוודאי תלוי במדרגות. 
שאלה: אני רוצה לחנך את הילד כשהוא עושה מעשה שלא יעשה, שיהיה אחראי, הרי וודאי 

שזה משמים, אבל אני אני רוצה לומר לו שאתה צריך לקחת אחריות על המעשים שלך?
לתלות  צריך  אני  עובר  שאני  מה  כל  אלי,  ביחס  ברורה:  היא  היסודית  הנקודה  תשובה: 
בבחירה שלי; ביחס לאחרים – זה תלוי בבחירתו שלו, מה שהוא פעל לעצמו. זו אמונה שאנו 

צריכים להשריש אותה בבית! 
גם ביחס לאדם עצמו כשאנחנו אומרים שיש לאדם בחירה, קשה לדעת בוודאות איפה 
נקודת הבחירה. אפילו אנחנו בתוך עצמנו, רוב רובם של בני האדם לא יודעים איפה נקודת 
הבחירה שלהם! הרב דסלר למשל מסדר שלוש נקודות: נקודה שלמעלה מהבחירה, נקודה 
שלמטה מהבחירה, ונקודת הבחירה; כמה בני אדם בכלל ישבו לברר מה למטה מהבחירה 
שלהם, מה למטה, ואיפה נקודת הבחירה שלהם?! חלק מהכישלונות של בני האדם, זה 
ויש דברים  משום שהם דורשים מעצמם דברים שהם למעלה מנקודת הבחירה שלהם. 
שהם למטה מנקודת הבחירה שלהם, והם חושבים שהם הבחירה שלהם... אז אם לאדם 
עצמו זה לא ברור, כלפי אחרים בוודאי שיותר קשה! זה לא שבאנו ח"ו להחליש, אבל צריך 
ואפילו הכי  והרבה רגישות,  זהירות  להבין שכשמתעסקים עם נפשות צריך הרבה מאוד 

צריך להיות באיזושהי נקודה – איזשהו תוקף.
שאלה: איך אפשר לחנך לאמונה?

תשובה: כפי המשל הידוע של המגיד מדובנא שאמר לגר"א, שכל 'השפעה', באה כמשל 
של כוס מלאה, שבשעה ששופכים אליה יותר – אז נשפך כלפי חוץ. מי שרוצה להשריש 
אמונה בבית, הסיכוי שהוא יצליח הוא מאוד מועט. מי שרוצה לחיות חיי אמונה גדושים, 
ושמתוך כך זה משפיע על סביבותיו, יש סיכוי שהוא יצליח, עד כמה שה' ירצה; אבל מי 
שמעמיד נקודת יעד להעמיד אמונה בבית כסדר של נקודת חינוך, רוב הסיכויים שהוא לא 

יצליח.
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שאלה: כמה צריך לנסות להבין, וכמה להאמין בלי הבנה. 

רבותינו  בלשון  שנקראים  באדם,  כלליים  כוחות  שני  יש  תשובה: 
אדם  'חכמה'.  נקרא  שני  וכח  'אמונה',  נקרא  אחד  כח  'בראשית', 
שמנסה לחיות חיי חכמה בלי אמונה, אז 'חכמה בגויים תאמין'. אדם 
שמנסה לחיות אמונה בלי חכמה, אז איפה התורה שבהר סיני? הוא 
לא יפתח שום ספר; אני מאמין שהחומש והנביא והגמרא אמיתיים 
של  חיים  לחיות  אפשר  אי  אז  כלום...  אלמד  לא  אבל  השו"ע,  וגם 

אמונה בלי חכמה. 
אלא, האדם בונה שני כוחות בנפש, יש את המקום שהוא יכול להשיג 
מי  אמונה.  יש   – בחכמה  להשיג  יכול  לא  שהוא  ובמקום  בחכמה, 
אבותינו  בדרכי  מגדל  שאינו  הרי  אמונה,  שכולו  בית  לגדל  שינסה 
זה לא תלוי  הקדושים! חייב להיות שיהיה הרבה מאוד הבנה, אבל 
אם אני מבין או לא, גם את החלק שאני לא מבין – אני מאמין! לבנות 
חיים שכולם בנויים על אמונה, זו לא הדרך הנכונה ולכן כמובן היא 
גם לא תצליח. מחד הכל צריך להיות בנועם, בנעימות והסברה, אבל 
גם במקום שאתה לא מבין – אתה חייב לעשות את מה שאמרו לך, 

הן כלפי מה שהבורא ציווה, והן כלפי הילדים מול ההורים.
ודאי שאי אפשר לבנות בית בצורה שאבא ואמא אמרו לך, ותעשה 
הכל בלי להבין. הכל צריך להיות בנעימות והסבר! ויחד עם זאת, גם 
במקום שלא הסבירו לך, וגם במקום שלא הבנת, אם אנחנו אמרנו, 
אתה תעשה! זה שביל דק, כי הרבה פעמים נוטים או להסביר יותר 
ואז מאבדים את המשמעת. או שמעמידים משמעת קיצונית,  מדי, 
ואז הילד מרגיש שהוא חי בבית שיש מתח, והוא לא מבין כלום! עד 
מקום ששכלו שלו מסוגל להגיע – צריך להסביר לו, מאותו המקום 
ולא  מקום,  מאותו  אבל  אמונה,  של  חזקה  משמעת  להעמיד  צריך 

מתחת לכך.
שאלה: אם למישהי יש את כח הקבלה, אבל עדיין יש לה קושי לתת? 

זה המחסום  'כח הקבלה'  ודאי שאי אפשר לומר שחוסר  תשובה: 
היחיד, יש אנשים שהחסימות נובעות מתכונות טבעיות שלהם, לכל 
אחד יש מידה אחת שורשית שהיא מקולקלת ביותר, ופעמים רבות 
שאותה המידה השורשית היא שמעכבת עליו; או שיש לאדם עיכובים 
יכולים  בכללות  הללו  הדברים  שני  עבר;  שהוא  המאורעות  מחמת 
להיות עיכובים נוספים, אבל העיכוב השורשי של הנפש הוא – שאם 
אין לו כח של קבלה, אין לו כח של נתינה אמיתית. אם את השורש 
הזה הוא תיקן, אז כמובן שצריך לתקן את החלקים האחרים גם, וזה 

משתנה מנפש לנפש, אי אפשר להעמיד הגדרות כלליות לכולם. 
שאלה: אם יש לי איזשהו אתגר עם הילד שלי, אז אני צריכה לקבל 

את המצב כרגע או אפילו יותר מאוחר?
הכבד,  אל  מהקל  ללכת  היא  העבודה  דרך  כלל,  בדרך  תשובה: 
בשעה שהאדם נמצא בנקודת קושי גדול, קשה לו עכשיו להתמודד 
מאוד,  קטנים  דברים  בשיקול  לקחת  עדיף  לכן  הדבר;  אותו  עם 
שנקודת ההפרעה שבנפש היא קטנה מאוד, ולכן האפשרות לנסות 
לקבל אותם היא הרבה יותר קלה; ואם מתחילים מהקל אל הכבד 
– אז כשהתרגלתי כבר לקבל את הדברים הקטנים והנפש הצליחה, 
וכן הלאה, עד שנגיע  יותר כבדים,  אז אנחנו ניגשים לדברים טיפה 
לנקודות הכבדות ביותר. לכל אחד מאתנו הרי יש איזשהו מסע לא 
קל בחיים בכל מיני זמנים, זו דרכו של עולם, וכדי להגיע לקבל את 
אותם חלקים באמונה אמיתית – אם האדם עובד כסדר מהקל אל 

הכבד, אז גם כשהוא יגיע למקום הזה יהיה לו קל; אבל מי שינסה 
לקחת רק את הדברים הקשים, בדרך כלל יהיה לו קשה לעשות זאת.
יש בני אדם שדווקא אוהבים לעבוד על אתגרים קשים מאוד, לוקחים 
את הדברים הקשים ומתמודדים איתם; או שלפעמים המצבים הם 
אחרת  דרך  שום  לו  אין  שכבר  הבין  שהאדם  כדי  עד  קשים  כ"כ 

להתמודד, אלא עם אמונה, ואז הוא מצליח. 
אבל הצורה היעוצה היאף ללכת מהקל אל הכבד בהדרגה. הקב"ה 
נתן לכל אחד מאתנו הרבה שנים, כנראה שצריך אותם... ועובדים 
מהקל אל הכבד בהדרגה ואיטיות, אבל ביסודיות ובעקביות! ושוב, 
לבדוק בכל תקופה ותקופה בחיים: מה התקדם, מה זז, האם האמונה 
נשארה באותו המקום, או שח"ו ירדה, או שב"ה עלתה; מהקל אל 
הכבד בהדרגה יסודית – נגיע בעז"ה גם לקבל את הדברים הקשים 

עד כמה שניתן באמונה, ויתר על כן באהבה, ויתר על כן בשמחה!
שאלה: איך מבחינים בין קבלה אמיתית לבין אשליה שקיבלנו?

תשובה: אם האדם הוא רגוע, על דרך כלל זה נובע מקבלה. רק שיש 
בני אדם שיש להם בעיה אחרת, שהם בעלי דמיונות של ניתוק; אתם 
שואלים שאלה כללית, אם למשל יש לנפש נטיה לבריחה, או נטיה 
חזקה לדמיונות; אז צריך לאזן אותה, בלא שום קשר לנקודת הקבלה, 
ואחרי שנאזן אותה, נוכל גם לבחון את נקודת הקבלה. אם מדברים 
על נקודת דמיון חלשה, כלומר סבירה, או נקודת בריחה סבירה – אז 

נקודת ההטעייה היא גם לא כ"כ גדולה.
שאלה: האם זו לא אשליה, כאשר האדם 'מקבל' בכדי להדחיק את 

המצב הקשה? 
תשובה: בתוך פנימיות נשמת כל יהודי ויהודי יש אמונה שלמה, זה 
בהיעלם,  הזו נמצאת בכיסוי,  האמונה  אבל  הנשמה.  פנימיות  בתוך 
והעבודה שלנו היא להוציא אותה מהכח אל הפועל. בשעה שהאדם 
מגיע למצב מאוד מאוד קשה, אז מחד יש הדחקה שהוא חייב להגיע 
אל האמונה מהסיבה החיצונית, וזה חלק של אשליה, אבל סוף סוף, 
על דרך כלל ההדחקה הזו גורמת על דרך כלל גם לאיזושהו סדק, 

שגורם לכח הפנימי של האמונה להתגלות מעט. 
לכן מעורב בזה חלק אמיתי מהדוחק שדחק להגיע לנקודת פנימיות 
ממה  להכיר  צריך  הדחקה.  מחמת  אמיתי  שאינו  וחלק  הנשמה, 
מורכב הדבר בשני החלקים, אבל על דרך כלל רוב בני האדם לאחר 
שעברה אותה תקופה – אז הנקודה של האמונה הפנימית שהתעוררה 
הלכה ונחלשה; עבודת האדם באותו הזמן, היא לנצל את אותו מעשה 
שקרה, ולגרום שזו תהיה רק נקודת פתח, ומכאן ואילך להרחיב את 
אותו הפתח, וליצור לו מציאות קבועה; ואז השורש שהתגלה פנימה, 
נתן לו עכשיו פתח הרבה יותר רחב להתקדם בנקודת האמונה; אבל 
שוב, לא לתת לדבר לעבור ולחלוף, אלא להשתמש בו כפתח להרחיב 

מכאן ואילך את שורש האמונה ולהוציאו מהכח לפעול.
לא  למה  לקבל,  מסוגל  לא  שהוא  במציאות  מכיר  האדם  שאלה: 

שמתפלל על כך? 
תשובה: גם תפילה, כן, מוכרחים אותה – וודאי! אבל 'רק' תפילה 
אכן  היא  התפילה  צורה,  כזו  העמידו  לא  רבותינו  של  רובם  רוב   –
אחד משלושת העמודים שעליהם העולם עומד, אבל בצירוף לעבודת 

מעשית יום יומית עקבית ומסודרת. 
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פנימי,  עולם  זה  'אהבה'  אלוקיך",  ה'  את  "ואהבת 
'יראה' זה עולם פנימי, 'שמחה' זה עולם פנימי; הרי 
פנימי!  בעולם  שעוסקים  מפורשים  פסוקים  שיש 

־הוא פתח את דברי חז"ל וראה מאמרים רבים לע
ואפילו  פנימי!  עולם  שיש  ולאלפים,  למאות  שרות 
הכי העולם הפנימי כל כך נעלם – לא בדורנו שלנו, 

־אלא אפילו כבר לפני כ007 שנה, כותב אחד הרא
שונים, שהוא עד כדי כך לא ראה את העולם הזה, 
ושאין כזה  שהוא חשב על עצמו שהוא בעל דמיון 

עולם... 

'עולם' – 'העלם'
המסקנא צריכה להיות ברורה מאוד: כל הבריאה 
כולה היא מקום של הסתר, ועבודתנו היא להסיר 
את אותו הסתר, ולגלות את מה שנמצא בפנים. מה 

נעלם? כמעט הכל לחלוטין נעלם! 
ואומרים רבו 'עולם',  כולה נקראת  ־כל הבריאה 

תינו שזה מלשון 'העלם'. הדברים הכי פשוטים והכי 
אלא  הקטנים[  הענפים  ]-לא  היסודות  אמיתיים, 
כמעט  ונראים  נעלמים,  הם   – הברורים  היסודות 
'העלם',  של  מקום  הוא  ה'עולם'  קיימים!  כאינם 
שהוא מעלים את הדברים הכי פשוטים ואמיתיים. 

אם האדם רואה שהדברים הכי פשוטים ואמיתיים 
בריאה,  זה  מה  קלט  הוא  שעכשיו  סימן  נעלמים, 
בריאה זה 'עולם' – 'העלם'. רבותינו מלמדים אותנו 
שהעולם נקרא 'עולם קטן', כמו שכלל כל העולם 
כולו, הוא מציאות של העלם, כך גם האמיתויות הכי 

פשוטות, נעלמות אצל האדם הפרטי. 
שיש  ידעו  לא  שאפילו  בדור  חי  אבינו  אברהם 
יודעים,  אנשים  שאמנם  חיים בדור  אנחנו  הקב"ה! 
זו – זה שאלה  אבל האם חייהם מותאמים לידיעה 
אינן  פשוטות  הכי  האמיתויות  אבל  מאוד...  גדולה 
בארץ  נעלמות  הן  ובסין,  באפריקה  רק  נעלמות 
והמצוות,  התורה  שומרי  אצל  נעלמות  הן  הקודש, 
הנקראים  אלו  אצל  גם  פעמים  הרבה  והן נעלמות 
את  שנים  עשרות  יעבוד  שהאדם  יתכן  ה'!  עובדי 
גם  נעלמות  הפשוטות  האמיתויות  אבל  הקב"ה 

ממנו. זה מבהיל, אבל זו המציאות!
הקב"ה יעזור שנזכה כל אחד ואחת מבני ישראל 
לתפוס שכל הבריאה כולה היא העלם של הדברים 
אפילו הפשוטים ביותר, לזכות להסיר לפי ערכנו את 
חלקי ההעלם, שנגיע למקום שהרוחניות היא תהיה 
העולם הפשוט והגלוי שלנו, ובפרט – להגיע לקרבת 

ה' חושית ולקיום רצונו בשלמות, אמן ואמן.

שו"ת שנשאלו בסוף השיעור:
הילדים,  בחינוך  להצליח  אפשר  כיצד  שאלה: 

לחיות מתוך התפיסה הפנימית?
תשובה:  אתן את הדוגמא השורשית: אברהם 
אַחֲרָיו,  בֵּיתוֹ  וְאֶת  בָּנָיו  אֶת  יְצַוֶּה  אֲשֶׁר  'לְמַעַן  אבינו 
וְשָׁמְרוּ דֶּרֶךְ ה' לַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּט ', הוא הצליח 
או לא הצליח? יצחק – כן, ישמעאל – לא, בני קטורה 
– לא. הילדים של אברהם אבינו הלכו בדרכו? לא. 

יצחק חינך שני בנים, יעקב ועשיו, אצל יעקב אבינו 
הוא הצליח? כן, אצל עשיו? לא! 

ויצחק, וגם הם כביכול  אין לנו גדולים מאברהם 
לא הצליחו לגמרי לחנך את כל בניהם. אז אם אדם 
שידע שגם  מעשה,  לאחר  מצליח  לא  שהוא  רואה 

אנח שמעיקרא  בוודאי  הצליחו.  לא  עולם  ־גדולי 
נו צריכים לראות מהי הדרך כן להצליח, אבל אין 
כוונת הדבר שיש דרך מובטחת להצליח, אם גדולי 

הדורות כולם חלקם לא הצליחו. 
למעשה, אי אפשר לחנך בן אדם ולומר לו על כל 
דבר מה לעשות ומה לא לעשות, החיים הם הרבה 
להיות,  צריך  חינוך  מכך.  ועמוקים  רחבים  יותר 
בחלק החיצוני - לקיום הדין ולמידות טובות, אבל 
יש חינוך נוסף, לחנך את הילד שיהיה 'מבקש אמת'. 
שלנו,  בדור  יגיע  האדם  אמת,  של  ביקוש  אין  אם 
מאוד קרוב לשאול תחתית; כי כביכול הכל נעשה 
בגדרי היתר: יש הסכמות של רבנים, יש הכשרים, 
יש וועדות רוחניות, וכל הטינופת של העולם – הכל 

־נכנס בהכשר. אז מי שיש לו ביקוש אמת, הוא מר
גיש אם זו אמת או שקר, אבל מי שאין לו ביקוש 
של אמת – הוא תמיד ימצא במי להיתלות, רב פלוני 
ורבנית פלונית עשו ככה, ואני יכול להתנהג באותה 

הצורה...
שהוא  להבין  האדם  את  שמחנכים  ככל  אבל 
והוא  נברא של הקב"ה, וחותמו של הקב"ה אמת, 

־שם אותי כאן כדי לעבוד אותו באמת, אזי – אפי
לו אם זה מותר, אך האם זה מה שבאמת הקב"ה 

־רוצה ממני? הוא רוצה את כל חיי החומר המחרי
דים שבהם נמצא הדור? באמת מישהו חושב שזהו 
מבין  הרגש,  מעט  לו  שיש  מי  כל  ה'?  רצון  עומק 
שלא. אז אם נחנך ]מלבד החינוך החיצוני[ לביקוש 
אמת אמיתי פנימי, אזי חלק גדול מהבעיות נפתרות. 
מי שיש לו את אותו הכח, יש לו את הבסיס לנסות 
בכלל להתמודד עם כל עומק הנסיונות של הדור. 

כיצד מחנכים ל'ביקוש' אמת'?
יל אנחנו מגדלים  ־כמו שאנחנו מבינים שכאשר 

– שצריך  שומעים  פשוט' שהם  'צליל  יש  אז  דים, 
לברך וצריך להתפלל ולקיים מצוות, ומחנכים אותם 
שעיקר החיים זה התורה, ועוד כל מיני הגדרות שהן 
שהם  ה'צליל'  זה  אמת',  'ביקוש  ואמיתיות.  נכונות 
בתוך  גדלים  הם  לאט  ולאט  מקטנותם,  שומעים 
או  זה  יקיימו את  אומר שהם  לא  זה  העולם.  אותו 
ולאחר  זה רק אומר שזה הצליל שהם שמעו,  לא, 
זה עכ"פ הצליל הפשוט  יש להם ניסיון, אבל  מכן 

שהם קלטו בחיים. 
למישהו  ואומר  אמת  מחפש  שלא  שאדם  ודאי 
וביה!  מיניה  מזה  גדול  שקר  לך  אין  אמת,  לחפש 
זה חייב להיות שהוא מתחיל בהורים וממשיך בהם. 
לא  אבל  להיות,  צריך  האדם  של  אמת'  ה'ביקוש 
שיש לו גבול מסוים של אמת שאותו הוא מחפש, 
אלא יש אמת ויש אמת לאמיתה; ואם אדם תמיד 
מחפש בחייו את האמת לאמיתה של אותו דבר – אז 
בוודאי שהבסיס הראשוני של הנפש שלו היא נכונה, 
והבסיס הראשון שאותו קולטים אלו שסביבותיו היא 

'ליבא  של  באופן  לא  להיות  צריך  זה  אבל  נכונה. 
לפומא לא גליא' – נמצא בלב ולא מתגלה בפה – 

אלא זה צריך להיות הטון הפשוט שעליו מדברים.
לחנך מתוך המבט הפנימי על החיים

ושורשי שצריך להכניס לחיים: ההכ נוסף  ־צליל 
רה הפשוטה והברורה שיש בורא ואנו נבראים ואנו 

־משועבדים לו, וכל הזמן אנחנו צריכים לבדוק ולנ
סות לעשות את הרצון האמיתי של הקב"ה. זה צריך 
להיות הצליל שהעובר שומע ממעי אמו, כי כך היא 
הוא שומע את האב,  ומדברת אל עצמה, כך  חיה 
יום!  יום  הוא גדל  וכך  היוולדו,  מיום  נולד  הוא  כך 
זה הצליל הפשוט ביותר שצריך לשמוע! רק שלא 
של   – לחיצונית  מחנכים  אלא  צליל,  כזה  שומעים 
דברים טובים כמובן, קיום הדין, לימוד תורה, חסד 
וכו', הכל נכון – אבל אין את הצליל הפנימי מהרגע 
הראשון! ולכן הנקודות החיצוניות הן אלו שתופסות. 

־אדם קם בבוקר, מה שומעים בבוקר הילד והיל
דה? צחצחתם את השיניים? סידרתם את המיטה? 
שקורה  מה  אחד  כל  וכו'  הבגדים?  את  הכנתם 
פשוט:  מאוד  צליל  שיש  או,  צעקות[...  ]ולפעמים 
כאן? מה  אני נמצא  היום? למה  בשביל מה קמתי 
אני עושה כאן? מה יש כאן בכל המציאות הזו? יש 
בורא ונבראים, ואני עבד שמחפש לעשות את רצון 
ה' באמת! אם זה הצליל שההורים עצמם חווים, אז 
להעניק  ינסו  אם  להעניק;  יכולים  שהם  הצליל  זה 
מזויף  צליל  זה   – חווים  לא  שהם  הצליל  אותו  את 

שבוודאי לא ישמע!
מצב דורנו, וההכרח ב'מבט הפנימי' בכדי להינצל
גם לאחר זה יהיה נסיון עצום לכל מי שנולד כאן 

שנג לדעת  צריך  כאן בדור,  שנולד  מי  כל  ־בדור, 
זר עליו בעצם להיכנס לגהינום, רק שזה לא גיהנום 
לגיהנום  מתכוונים  לא  אנחנו  למטה.  אלא  למעלה 
גשמי, אלא רוחני! נו"ן שערי טומאה אנחנו נמצאים 

־בהם, העולם מוקף – רבותינו אומרים שחלקם הג
דור  הן של  הזה  הנמצאות בדור  הנשמות  דול של 
וזה  ביחד,  ההפלגה  דור  ושל  סדום,  של  המבול, 
זה  אנו נמצאים! לעמוד בכל  עומק הטומאה שבה 
 – רוצה  ומי שבאמת  וגדולה,  עצומה  עבודה  צריך 
אין את הצליל הכי  הקב"ה מסייע בעדו! אבל אם 
נולד  הוא  נולד  שהאדם  מרגע  אמיתי,  והכי  פשוט 
כמו תינוק שנשבה לבין האומות בתוך בית חרדי... 
כשלא  פשוטות נעלמות!  הכי  מחמת שהאמיתויות 
מעלימים את האמיתויות הכי פשוטות, לעולם יהיה 
לו בחירה ותמיד יהיה עבודה, ולכולם יש נפילות – 
גם לי! לכולם! אבל יש לו את השורש הבסיסי איך 
להתחיל להתמודד עם חיים כל כך מורכבים בעולם 
שלנו. כמובן שיש הרבה דברים מאוד טובים בעולם, 
אבל יש כח של טומאה נוראה שעוטפת את הכל, 
ומי שלא עומד בפניה – הוא בוודאי יפול, לא ספק 
אלא ודאי! אם במסילת ישרים קרוב 'רעתו קרובה 
להיות  חייב  יותר מכך.  זה הרבה  מהצלתו', אצלנו 
האדם.  של  היצירה  משורש  פנימי  שורש   שיהיה 
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סיון כנגד חודש ראובן, "אור בן" – גילוי האור במתן תורה
אנו נכנסים בסייעתא דשמיא לחודש סיון, שיבוא עלינו לברכה.

כשכלל ישראל יצאו מצרים, מסרו להם הקב"ה מצות ראש חודש. יש 
י"ב חדשי השנה, וחז"ל מלמדים אותנו שיש עולם שנה נפש, כל מה שיש 
י"ב חודשים,  י"ב נפשות כנגד  בזמן יש בנפש, וכל שיש בנפש יש בזמן. 
כל חודש כנגד שבט אחד. חודש סיון, אמר הגר"א, כנגד שבט ראובן. מה 

הקשר בין חודש סיון לראובן?
חז"ל אומרים, ראה הקב"ה שיעקב אהב רחל יותר מלאה, לכן זכתה לאה 
לבן הראשון, ועל זה אמרה לאה, "ראו בן", כלומר "ראה ה' בעניי", ועל כן 
קראה שמו ראובן. טעם שני לשם ראובן, שאמרה ראו בן, ראו מה בין בני 
לבן חמי. טעם שלישי מבואר בזוהר, ראובן אותיות אור בן, הבן הזה אשר 

נולד, הבן הראשון בעולם היה קין, הוא הביא חושך לעולם ולא אור. 
הבן הראשון שיעקב הוליד, ראובן - גילו לנו רבותינו, שהוא היה גלגול של 
קין. הקב"ה אמר לקין "אם תיטיב שאת", ואם לא, "לפתח חטאת רובץ". 
בראובן נאמר "בכורי אתה יתר שאת" – כלומר, תיקון ה"שאת" הנאמר 
ע"י ראובן, שבא לעולם כדי לתקן חטאו של  ע"י  בקין, היה צריך להיות 
קין. אבל ראובן לא זכה לתקנו, וחזר ונתגלגל שוב ביתרו, שהיה נקרא חבר 

ה"קיני", מלשון קין. 
ראובן א"כ מלשון "אור בן", הבן שמגלה אור. ואמר הגר"א, שיש גילוי 
של "אור" בחודש סיון על ידי מתן תורה שהיו העם "רואים" הקולות, ראייה 
למשון אור. ומבואר בחז"ל, שהעם ראו הקולות, וזה ראייה, אור. איך "ראו" 

הקולות? זה היה מכוחו של ראובן שנתגלה בחודש סיון. 
האור הגנוז שמתגלה במתן תורה

מאמר  הדיברות.  לעשרת  שורש  שהם  מאמרות,  נברא בעשרה  העולם 
הראשון היה "יהי אור", וזה כנגד הדיברה הראשונה, "אנכי ה'". מה הקשר 
בין יהי אור לאנכי ה'? יהי אור הוא בעצם השורש לתורה, שהתורה נקרא 
אורו של עולם, "תורה אור". ועוד, כל הבריאה נבראה מהתורה, "אסתכל 
באורייתא וברא עלמא". א"כ מתן תורה מתחיל באור, ששורשו באור דיום 
ראשון, שעליו אמר הקב"ה "יהי אור", שעליו הקב"ה העיד "וירא את האור 
כי טוב". והתורה נקרא טוב, שנא' "כי לקח טוב נתתי לכם". א"כ, אותו אור 
של ששת ימי הבראשית, שהוא האור כי טוב, הוא האור שנתגלה במתן 

תורה.
חז"ל אמרו שבתחילה היה אור וחושך משתשמים בערבוביא, ואח"כ היה 

־"ויבדל אלקים את האור מן החושך", האור שולט ביום והחושך שולט בלי
לה. וא"כ יש להתבונן: באיזה אור נתגלה במתן תורה? האור של יום ראשון 
שעליו נאמר "יהי אור", ה"אור כי טוב" שהיה לאחר שהבדיל הקב"ה האור 
וחושך שמתשמשים בערבוביא?  היה מאור  הזה  או שהאור  מן החושך - 

האור שנתגלה במתן תורה היה מאור הגנוז לצדיקים.
לצדיקים  גנזו  הקב"ה  ראשון,  ביום  שנברא  שהאור  בחז"ל  מבואר  עוד 
לעת"ל. למה האור הזה ננגז? משום שראה שהרשעים ישתמשו בו לרעה, 

־כלומר, שהאור הזה יש בו חושך, ועל כן הקב"ה גנזו. זה היה מאור הרא
שון, של אור וחושך משתשמים בערבוביא קודם ההבדלה, שעל אותו אור 
אמר הקב"ה "כי טוב". ולכן האור הזה נקרא אור הגנוז, משום שהאור נגנז 
גופא בהחושך, שמסתיר את האור וגונז אותו. וא"כ האור שנתגלה במתן 
תורה, בדיברה הראשונה של "אנכי ה'" שהוא כנגד המאמר הראשון "יהי 
אור", היה האור וחושך שמשתמשים בערבוביא, קודם ההבדלה של האור 
מן החושך, האור דיום ראשון שהיה "אור כי טוב" שהקב"ה גנזו לצדיקים.

איפה רואים האור והחושך משתמשים בערבוביא במתן תורה? כפשוטו 
־היה אור מן האש שעל הההר, וגם היה שם חושך מהעננים כבידים מע

ליהם. וא"כ בשעת מתן תורה היה גם אור וגם חושך. ועוד, התורה ניתנה 
ביום, שהוא אור, אבל גם כן היה שם בחינה של חושך, מצד שהקב"ה כפה 

עליהם הר כגיגית עד שאמרו נעשה ונשמע, וא"כ היו אנוסים לקבל התורה, 
וזהו בחינת חושך, שלא להם את הבהירות, לא קיבלו את התורה באופן של 

אור ובהירות אלא לאונסם. 
מערכת ניסן אייר וסיון

חמישים  סיון.  בחודש  יום, שמסתיימים  חמשים  יש  לשבועות  פסח  בין 
ימים אלה מצטרפים את חדשי ניסן, אייר, וסיון וגם מקשרם יחד. החמישים 
יום בין פסח לשבועות אינו סתם מנין ימים של חמישים יום שבמקרה הם 
בחדשי ניסן ואייר וסיון. אלא כל חדשים אלו מקושרים יחד על ידי מערכת 
אחת, שמתחיל בפסח ונמשכת לימי ספירת העומר ובא לסיומו בשבועות. 
בניסן, שבועות  הוא  פסח  אחד.  בחודש  רק  הוא  מועד  כל  כלל,  בדרך 
בסיון, ראש השנה בתשרי, פורים באדר. רק חנוכה נמצא בשני חודשים – 
כסלו וטבת. והרמב"ן אומר שכמו שיש שבעת הימים של סוכות שבאים 
החג  מסיימים  ואז  תורה  שאז משמחים בשמחת  עצרת  שמיני  לאחריהם 
דסוכות, כן חג הפסח שיש בו שבעת ימים, מתסיימים בה"שמיני עצרת" 
שלו, שהוא סיום החג, והוא – שבועות. וא"כ לפי דברי הרמב"ן, שבועות 
הוא ה"שמיני עצרת" דפסח, וגם יש "שמחת תורה" בשבועות, השמחה על 

קבלת התורה בשבועות. וא"כ, חג הפסח מתחיל בניסן ומסתיים בסיון.
התיבות הראשונות של "ניסן אייר סיון" הם ר"ת אנ"ס, מלשון אונס, לרמז 
שהכלל ישראל קיבלו התורה באופן של אנוסים. ועל ידי ספירת העומר, 
החודשים של ניסן אייר וסיון נעשים למקשה אחת. כשהכלל ישראל היה 
אנוסים לקבל התורה, זה היה אור או חושך? הם אמרו נעשה ונשמע, ואמרו 
זה לא  כן בבהירות, שהיה אור להם. אבל כשהם קיבלו תורה כאנוסים, 

נעשה מתוך בהירות אלא מתוך חושך. 
־בתחילה האור שנברא ביום הראשון היה אור וחושך משתמשים בערבו

ביא, ואח"כ הקב"ה הבדיל האור מן החושך. על האור וחושך משתמשים 
בערבוביא לפני שהקב"ה עשה ההבלה, הקב"ה אמר עליו "כי טוב", וא"כ 
החושך הראשוני היה נקרא "טוב", היה בריאה שלימה. רק ביום רביעי של 
ששת ימי הבראשית אז הקב"ה קרא לחושך שהוא "לא טוב" – במיעוט 

־הלבנה, וכמו שאמרו חז"ל, שהלבנה טען להקב"ה "אין שני מלכים משת
שמים בכתר אחד" )גמ' חולין ס.( ולאחר מכן הקב"ה מיעט הלבנה, ומאז, 

הלילה והחושך הם קלקול.
בעבודה מעשית – להשתמש באורו של ראובן באופן דתיקון, ע"י הכח של 

"כאיש אחד בלב אחד"
בימים אלו של חודש סיון, מתקרבים לשלשת ימי הגבלה. "תורה" הוא מלשון 
"אור", והתורה עצמה נקרא אור, "נר מצוה ותורה אור", "חכמת אדם תאיר 
פניו". בכל שנה, בימים אלו, יש אור גדול שיורדת להעולם. אבל – כמה אנשים 

משתמשים באור הגדול הזה?
אור  אנחנו משתמשים באותו  נתקלקל. אם  ראובן, שאורו  כנגד  סיון  חודש 
של ראובן בחודש סיון שנתקלקל, אז אנו נופלים עוד למצב חטא העגל שהיה 
בחודש תמוז לאחר חודש סיון. ראובן היה "פחז כמים", וזה היה מעין הפזיזות 
של קין, ולא תיקן הקלקול של קין. הוא לא השתמש כראוי בהאור שהיה לו. 

ועל כן, אם אנו רוצים להצליח, אנו לא יכולים לדרוך בדרכו, שהוא דרך לבוא 
לחטא, ולאחר מכן כל הקלקולים וחורבנות שנעשו בחדשי תמוז ואב, שכולם 
היו תוצאה מחטא העגל. באיזה אפשרות א"כ אנו יכולים להשתמש באורו של 

ראובן, שלא יהיו משתמשים בשני כתרים אלא בכתר אחד? 
בשעת מתן תורה, היו "כאיש אחד בלב אחד". זה היה האופן שהכינו אז לקבל 
התורה. מה כוונת הדבר, איך הכינו לתורה ע"י כאיש אחד בלב אחד? הכוונה 
הוא, שהדרך ההכנה למתן תורה הוא - כששני אנשים משתמשים בכתר אחד.
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